
1 .  Ce repertoriu pregătiţ i pentru stagiunea 1 �1 995? 

2. Cum cola boraţ l cu celelatte teatre din ţ ară? 
3. Ce ne puteţ i spune despre participatea teatrului  pe care n conduceţ i 

la festival urile naţ ionale de profil? 

4. Aveţ i schimburi de experienţ ă cu trupe de peste hotare? 
5. Există receptivitate din partea publicului local? 

6. Pe plan financiar, cum se prezintă situaţ ia în teatrul condus de 

dumneavoastră? 

IRCEA MARIAN, 
Cli rectorul 

eatrulu i  Dramatic 
(tin Baia Mare: 

6.  Încep cu sfârşitu l .  F inanţele, mai 
întâi. Suntem cu fundul în două luntre: vreo 
doi  an i  am ţ inut  de mun ic ip iu ,  acum am 
revenit la judeţ. Municipiul spune că nu are 
bani, judeţul - că nu suntem în planul lor, 
deci nici ei nu ne pot finanţa. Am prefera să 
rămânem la municipiu. Dacă vom avea bani, 
se va putea face repertoriul, dacă nu, va fi 
necesar să gândim altu l ,  deşi ne-ar părea 
rău. Noua lege prevede inregimentarea la 
minister, care va discuta din nou repertorii le. 
În fond, un judeţ sau un oraş ştiu mai bine 
ce au de făcut. Avem nevoie de mulţi bani, 
deoarece suntem un teatru mai special ,  
cupr inzând tre i  secţ i i :  dramă, revistă şi 
păpuşi, adică 1 1 1  persoane. Salariile sunt 
foarte mici, dar în total se ridică la un sfert 
de m i l iard de le i  pe lună ,  ceea ce este 
destul de mult. 

1 .  În privinţa deschiderii noi i stagiuni ,  
a m  început repet i ţ i i l e  l a  o prem ieră 
mondială: Noapte de solstiţiu de Bujor 
Nedelcovici - o piesă inspirată din perioada 
decembr ie  1 989,  p u n â n d  prob lema 
responsabi l i tăţi i ş i  a v i novăţ i i lo r .  A fost 
prezentată la Radio acum câteva luni, dar 
premiera pe scenă ne aparţ ine.  Regia e 
s e m n ată de Romeo Bărbo s u ,  i a r  
scenografia de  Dana Urdă. Î n  primele zi le 
ale lunii octombrie vom începe să pregătim 
Patima de sub ulmi de O'Neil l , iar apoi o 
piesă pentru cop i i ,  Motanul în călţat ,  
dramatizare după C h .  Perrault. L a  secţiunea 
de Revistă, vom prezenta un spectacol de 
M. Maximi l ian ş i  V. Veselovski - Bine, 
merci, apoi Vrăjitorul din Oz de Frank 
Baum. Teatrul de păpuşi pregăteşte Capra 
cu trei Iezi intr-o nouă distnbuţie, de "'-'""" 
o socotesc o prem ieră . De asemenea, o 
premieră pe ţară - Ţara fără foc de Chira 
nragomir. Repet: acestea, dacă vor fi bani. 

Altfel, totul cade, exceptând spectacolul de 
revistă, care este deja gata. 

Pentru perioada de după 1 ianuar ie,  
avem şi a lte proiecte, printre care: Caut 
urgent ginere comunist de N i ko la i  
Erdman n ,  O s c risoare pierdută d e  
1 .  L .  Caragiale, Curve de  lux de Radu 
lftimovici, care va apărea sub un alt titlu ,  
asupra acestuia no i  având unele rezerve; 
evident, nu de ordin puritan. 

Alte probleme dureroase: trupa este 
for mată d i n  do is prezece acto r i  ş i  t re i  
pensionari -colaboratori .  Actori no i  nu v in ,  
preferă să rămână la Bucureşti, aşteptând 
un rol, iar pe cei care vin nu avem unde să-i 
cazăm - cinc i  actori dorm în teatru; abia 
acum avem un regizor. Ar trebui amintite 
tarifele pentru colaborări: pentru regie erau 
20 000 de lei ,  acum un regizor serios nu  
vine fără 1 00 000 de lei. Pentru o piesă se 
plătesc 20 000 de le i  - şi ce-s 20 000 

astăzi? La preţul acesta, nici nu mai merită 
să scrii. 

2. Mai nou, plecarea în turneu a devenit 
o ave n t u r ă ,  totu l  e foarte s c u m p .  La  
Bucureşti n-am ma i  fost d in  1 987-1 988. 

3. Ult ima dată am fost în 1 993 ,  cu 
spectacolul Dresoarea de fantome, la 
Festivalul " Ion Băieşu" de la Buzău, unde 
am obţi nut premiu l  1 1  pentru regie şi un 
premiu I I I pentru interpretare. 

4. Am avut mai demult un schimb cu 
Teatrul  Contemporan d i n  Belgrad şi cu 
Teat ru l  d i n  K i l c e ,  Po lon ia .  Sperăm să 
colaborăm cu Theâtre le Long din Franţa. Ei 
au o adaptare scenică după Diaspora de 
M o n ica Lov i nescu .  Vor  să part icipe la 
Festivalul de la Piatra-Neamţ şi vor veni ş i  
aici. Cea mai .umblăreaţă" secţie este cea 
de păpuş i .  Au l u at m u lte premi i  peste 
hotare, urmează să plece la Nojgorod, iar 
pentru luna mai au o invitaţie în Franţa, cu 
spectacolul Capra cu trei iezi. 

5. AcLJm nu prea avem spec;\atUJ i ,  dctr 
cred că oamenii s-au cam săturat de TV <şi 

<.:inema <şi vor reveni la teatru. Nu trebuie sa 

d oz o r m ii m .  O n c u m ,  s u n t  p refe rate 

comed i i l e  - lu mea v rea să râdă, să se 
distreze; dar şi textele de actualitate. 

R . :  Care este costul unui bilet? 
M.M. :  300-400 de lei. Dacă vin elevi de 

la şcoli din cartier, şi mai ieftin. E dureros că 
sponsorii nu sunt interesaţi de teatru ;  de 
concursuri de frumuseţe, de orice altceva -
da, dar nu de teatru. 

CRISTIAN IOAN, 
di rectorul 
rreatru lu i  de Nord 

in Satu Mare: 

1 .  E un teatru cu două secţii, ceea ce e 
o chestie foarte complicată la ora actuală. 
La secţia română pregătim Toţi fiii mei de 
Arthur Miller, o coproducţie româna-italiană, 
care va deschide stagiunea. Apoi, Crăiasa 
zăpezii, un  spectacol pentru copi i  (în 
fiecare an facem câte un spectacol pentru 
cei mici) , un muzical după Cocoşatul de 
la Notre Dame al lui V. Hugo, Opereta lui 
Gombrowicz şi Croitorii cei mari din 
Valahia de A l .  T .  Popesc u ,  astfel că 
punem ş i  no i  o piesă românească. La secţia 
maghiară: Codiţele cireşelor negre de 
H u nyady Sandor ,  Inimă de câine de 
Bulgakov . . .  

2. Se va face un turneu prin ţară cu o 
piesă pentru copii. 

3. Acum u rmează să se stabi lească. 
Am primit o scrisoare de la Oradea, alta de 
la Arad . Când avem cu  ce, mergem cu 
plăcere. În nici  un caz nu vrem să ne facem 
de râs. 

R.: Dumneavoastră at i functionat ' ' 
simultan şi ca director al Teatrului de 
Stat din Oradea ... 

C . l . :  D a ,  u n  an de z i l e .  A fost 
înfrângerea mea. Ei au tras de mine să mă 
duc, au vrut să mă mute acolo, dar n-am 
prim it casă. Lunea mâ u rcam "in maş i nă , 
stăteam la hotel până m iercuri seara, când 
veneam inapoi .  Apoi am ilps1t câtva t1111p, am 
avut de făcut n i \)tC d r u m u r i  in interesul  
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Mariana Presecan in  Arnvederc1 
tf!":. L1vorno după Goldoni, 
\!::/ coproductie Oradea/Satu Mare 

(regia: cr'istian Ioan) 

ambelor teatre. În urma unui denunţ a venit 
Curtea de Conturi şi au găsit că am fost la 
Oradea doar douăsprezece zile din an şi 
m i -au i m putat tot salari u l ,  ceea ce e o 
mârşăvie .  Totu l  s-a întâmplat din cauza 
contab i l e i -şefe de la  O radea , pe care 
oricum voiam să o schimb, dar nu aveam cu 
cine. Suta aceea de mi i  pe care o primeam 
de acolo mergea pe cauciucuri, benzină, 
hotel şi mâncare. Acum sunt intr-un proces 
urit de tot cu ei - sar in sus când ştiu că 
dreptatea e de partea mea. De la Oradea 
mi-am dat demisia. A fost o înfrângere; un 
dezastru financiar, fizic şi psihic. Asta s-a 
întâmplat in douăsprezece lun i ,  in care 
foarte puţ in i  voiau să facă ceva, m u lţ i  
doreau să f ie directori; pe uni i  chiar i-am 
lăsat - pe Harizomenov, care conduce 
teatrul acum şi  care o voia foarte tare, dar 
nu era singurul. Sunt naivi, cred că dacă 
eşti director, tai şi spânzuri! Cât am fost 
acolo am făcut câteva schimbări, rezultatele 
se vor vedea in timp. 

4. Am inceput să ne mişcăm. Sperăm 
că acest bulgăre o va lua la vale. În timpul 
turneului din Italia cu Arrivedercl Livorno 
(30 octombrie - 8 noiembrie 1 994) vom fi 
văzuţi de directorul de la RAIUNO, special 
chemat pentru asta. Apoi , pe unde merg 
port cu mine pliante. Important e să te vadă 
lumea, dacă le placi, te ma1 choama. 

A.: Care sunt 11ansele tinerilor care 
a r  dori sA se a n g a j e ze l a  
dumneavoastră? 

C.l. Au t o a l e  şan se le , dar nu vine 
n 1 m e n 1 .  A sosi t  u fată care a ter m i n a l 
la m u s i c - h a l l ,  clasa Ste la Pope sc u -
Al .  Arş i n e l ,  >;<i un băiat care a urmat timp 
de doi ani IATC-ul. Ave m ,  deci doi copi i .  

La anul sperăm să mai vină patru. Decât să 
ardă gazul in Bucureşti şi să nu facă nimic, 
mai bine s-ar angaja aici. Eu şi acum sunt 
dispus să-i iau. 

5.  Publicul este şi va fi tot mai bun.  
Avem o parte dintre spectatori cu gusturi 
bune, rafinate. Eu cunosc familii care au 
venit  la  toate spectacolele fest iva l u l u i  
(Festivalul internaţional Teatru-Imagine, care 
are loc anual la Satu Mare - n.n.). Unii şi-au 
luat concediu special pentru asta. Pe de altă 
parte, există şi un public căruia trebuie să-i 
măguleşti gusturile - de aceea punem şi un 
muzical (Cocotatul de la Notre Dame) şi 
o comedie - să râdă lumea. 

6. În general, ne-am descurcat. Cât 
t imp am fost sub oblăd uirea Consi l iu lu i  
Judeţean ,  am avut bani. Acum nu ştiu sub 
patronajul cui suntem, pentru că şi aici 
C o n s i l i u l  J u deţean a dat in ju decată 
Hotărîrea Guvernului - aşa cum e normal. 
Teatrul e al oraşului, nu al ministerului, nu-i 
aşa? 

1 .  În p r i m u l  rând va fi o sta g i u n e  
j u b i l iară  - Teatrul  N a ţ i o n a l  d i n  C l uj 
împlineşte 75 de ani de activitate teatrală. 
Suntem in discuţii in legătură cu piesa care 
va fi oferită pentru această sărbătorire, 
oscilăm intre O scrisoare pierdută de 
1. L . Caragiale şi Mult zgomot pentru 
nimic de W. Shakespeare. Dorinţa noastră 
ar fi să .facem" un român. 

Am angajat doi regizori tineri, care au 
mai  m o ntat la n o i  - Theodor Cr ist ian 
Popescu ş i  Anca Bradu. Primul va pune un 
Shakespeare, iar Anca, probabil, lvona, 
principesa Burgundiei şi o dramatizare 
d u p ă  o operă g e r m a n ă  Till  
Eulenspiegel. Domnul Măniuţiu, care a 
regizat Săptămâna luminată, ce a bătut 
deja o jumătate din Europa şi cu care ne 
vom prezenta la Cairo, va monta J ocul 
de-a măcelul de Eugen Ionescu. O altă 
propunere este Coriolan de Shakespeare, 
pusă de Theodor Cristian Popescu. Vom 
mHi prHgflli o pic$5. pentru copii �i încă una 
românească - un Delavrancea sau Ylaicu 
Vodă. Vor fi cam şapte-opt premiere; anul 
trecut am făcut douăsprezece , dintre care 
două rest i tu i r i  cu lt u rale , iar M i n i steru l  
Culturii,  C:Rre nc--n promiG c ă  ne ajută, n u  
ne-a dat nici un chior. intr-un fel, a fost mai 
atent cu noi acum, dar eu cred r:R. ar trebui 
să se aplecH r.u mal mare grijă spre un 

teatru de o asemenea importanţă culturală ş i  
politică. 

R.:  La Cluj funcţ i onează fi o 
Facultate de Teatru, care are o secţ ie 
de actorle. Anul viitor va termina 
prima promoţie. Ce le puteţ i oferi? 

D.V.: Am mai colaborat cu studenţii, iar 
perspectiva e deschisă. Fiind şaisprezece 
Academii de Teatru in România, avem de 
unde alege. S-ar putea ca un director de 
teatru din Bucureşti să aleagă un student de 
la Cluj, şi viceversa. Oricum, cei buni vor fi 
in atenţia noastră. 

2. În general avem relaţii cu teatrele din 
Bucureşti (Teatrul Naţional şi Odeon) sau 
cu cele d i n  oraşele mari,  cu care avem 
schimburi culturale. Din nefericire, facem tot 
mai puţine deplasări din cauza costurilor 
ridicate. 

- 3. Suntem înscrişi la Festivalul . 1 .  L. 
Caragiale" cu două piese: Săptămâna 
luminată, in regia lui Mihai Măniuţiu, şi 
Scene dintr-o exec uţ ie de Howard 
Barker, in regia lui Cristian Popescu - a fost 
spectacolul lui de incercare pentru a intra in 
acest teatru . Consider că el şi Anca Bradu 
sunt doi regizori de foarte bună perspectivă, 
au cultură teatrală, simţul scenei şi uşurinţa 
de a lucra cu actorul ,  ceea ce e un lucru 
extraordinar, pentru că mulţi regizori au 
pierdut asta şi se ocupă mai mult de un 
exerciţiu de regie decât de unul de teatru. 
Dar aşa sunt şi spectacolele,  şi aşa le 
pri meşte şi publ icul .  B ine că măcar le 
pr imeşte cr i t ica teatrală (cineva ii  
fOptette d-lu i Vitan:  "treci peste 
asta"), pentru că puţini critici se mai ocupă 
de teatru, ceea ce "e un lucru rău", după 
cum spune Ecleziastul . 

4. Avem relaţii nu cu teatre propriu-zise, 
dar cu Anglia, Canada, Austria, Ung11ria, iar 
acum şi cu I u goslavia.  De asemenea,  
suntem in  curs de realizare a unor proiecte 
de schimb cultural cu Belgia: o regizoare de 
la ei să monteze aici, iar spectacolul să facă 
un t u r n e u  la Bruxe l les .  Avem apoi  o 
traducere in fran ceză a Mette ru l u i  
Manole, dar pentru u n  program care e mai 
dificil. Am mai primit o propunere pentru un 
turneu in Sicilia. Suntem plasaţi pe orbita 
continentală şi asta nu poate face decât 
foarte bine teatrului românesc. 

5. Publicul este cum il facem noi . Dacă 
avem spectacole bune, vine lumea; dacă nu 
- nu . Şi am ob:lcrvat cii cpoctacolele aRtea, 
"cu urechea dreaptă scărpinată de mâna 
stângă" ,  nu prea p lac ; ei vor spectacole 
realiste. Avem public bun, poate că noi nu 
suntem la înălţimea lui. 

6. i.. a noi  s - a u  r e z u l v a l  p r i n g r i j a 
guvernului şi a Ministerulu i Culturii. "După 
lupte �eculare" care au durat doi ani, ne-au 
oferit sumele necesare pentru a face faţă 



creşter i i  p reţ u r i l o r ,  l ucru  pentru care 
mulţumesc şi pe această cale domnului  
prim-ministru şi d-lui lliescu. Din nefericire, 
însă, aflu cu stupoare că, după ce guvernul 
a aprobat 240 de m i l ioane pentru 
sărbătorirea a 75 de ani, Ministerul Culturii 
nu poate oferi mai mult de 60 de milioane, 
ceea ce . . .  Preconizăm să scoatem prima 
carte completă a Teatrului Naţional din Cluj, 
la care au lucrat timp de un an opt oameni 
(trei secretari literari, profesori universitari, 
foşti directori ai Teatrului Naţional, gazetari, 
scriitori . . .  ), carte care e pregătită pentru 
tipar, dar nu avem bani. 

Acum doi ani s·a sărbătorit Teatrul 
M a g h i a r  din C l uj , ceea ce e u n  l u c r u  
minunat. Intră in obligaţiile statului român să 
c reeze condiţ i i  de man ifestare tuturor 
teatrelor, dar consider că atenţia pentru 
T ea Irul Naţional e cardinală, deoarece altfel 
nu putem să lăsăm . u rm a ş i l o r  noştr i"  
insemnele calităţii şi ale muncii noastre. Ar fi 
o ruşine să fim trecuţi cu vederea, deoarece 
în Teatrul Naţional s-a suferit timp de 75 de 
ani, s-a muncit, s-au lansat artişti mari şi s-a 
culturalizat o întreagă Transilvanie. 

BOR, 
i rectorul 
eatrului Maghiar 
e Stat din 
l uj-Napoca: 

1 .  Pe de o parte, repertoriul stagiunii e 
compus din spectacole noi, pe de altă parte 
d i n  cele pe care le menţ inem pe afiş .  
Probabil nu toate teatrele ,  dar cele mai 
multe lucrează pe sistemul abonamentelor. 
Noi avem cinci spectacole pe abonament, 
dar scoatem şase-şapte, chiar opt premiere 
într-o stagiune. 

Anul acesta deschidem şi Teatrul de 
Cameră - e o sală de repetiţii pe care am 
transformat-o în acest sens. Sala mare e 
imensă - 857 de locuri -, dar nu are o 
acustică foarte bună, fapt ce obligă actorul 
la un anumit stil, mai expresionist, şi exclude 
spectacolele cu caracter intim. 

Pentru stagiunea aceasta, la sala mare 
avem ca premieră o tragicomedie interbelică 
a dramaturgiei maghiare, MitUfa Mall de 
Fuszt Mihi.n, în regia lui Arpad Arkosi, care a 
mai realizat Poliţia de Mrozek (premiul 1 1  
pentru regie la Festivalul .1 .  L. Caragiale", 
ediţ ia 1 99 2 ) ,  şi lmpostorul  de Spin) 
Gyorgy unul  dintre cele mai mari succese 
ale stagiunii trecute. Apoi Rosencrantz '' 
Guildenstern sunt morţi, piesă care va ti 
montată de unul dintre studenţii de seamă oi 

anului V Regie, lstvan Kovesdik, care a mai 
făcut s pectacole importante pe scena 
teatrului din Salu Mare şi a Academiei de 
Teatru din Târgu-Mureş. Există o dilemă 
privind ce va urma imediat . În program 
figurează Urlafii munţilor de Pirandello, 
pe care l-aş regiza e u  ş i  în  care ar  fi 
cuprinsă aproape întreaga trupă a teatrului 
(aprox imat iv  30 de actor i ) ;  dar ,  d u p ă  
ultimele evenimente, mă gândesc s ă  schimb 
acest titlu cu Cabala bigoţllor - nu numai 
pentru că e foarte actual, dar şi pentru că 
noi ne-am mai aplecat asupra acestei teme, 
care ar fi şi o meditaţie asupra soartei 
teatrului. La sfârşitul lui ianuarie - începutul 
lui februarie 1 995 e programată premiera cu 
A doui sprezecea noapte d e  
Shakespeare, î n  regia lui V .  1 .  Frunză. Apoi 
Bileţll din strada Pal, o adaptare după 
romanul  de mare succes al l u i  Molnar  
Ferenc, şi Mlzantropul de Moliere. În  
sfârşit, Zilele speranţei - un muzical 
m ontat de Johnny Taylor d e  la  Oxford 
Stage. 

La Teatrul de Cameră avem mai multe 
posibi l ităţi ,  dar în sală nu încap decât 
maximum 40 de spectatori . Acolo facem 
recitalurile studenţilor care au terminat şi 
vrem să real izăm un spectacol cu n o i  
absolvenţi. Printre titluri: Oedip d e  Sofocle, 
Gaspar de Peter Handke, Ultima bandi 
şi Ce zile frumoase de Beckett. 

Mai  menţ inem pe afiş Cinta reaţ a 
cheală, care la 26 septembrie are a 1 00-a 
reprezentaţie, spectacol pe care îl vom juca 
de două ori pe lună acasă şi în turnee la 
Paris, Bruxelles, Berlin şi Anderlecht. De 
asemenea, Neînţelegerea de Camus,  
care va face un turneu de 15 zile în Anglia, 
lmpostorul ,  Leonce fi Lena,  ce 
marchează două debuturi, al regizoarei Olga 
Barabas şi al actorului Lorant Madani.sz în 
rolul Valerio, şi Maurii de Janos Szekely. 

2 .  Cred că turneele pr in  ţară a le  
teatrelor se află într-una d intre ce le  mai  
vitrege situaţii; poate chiar mai  mult decât 
turneele în străinătate. Costurile se ridică la 
o asemenea sumă încât nici măcar dacă se 
joacă spectacolul cu sălile arhiplina nu se 
acoperă cheltuielile. Cazarea unei trupe 
costă un m i l i o n  d e  l e i .  Au fost câteva 
excepţii extraordinare, oameni fanatici sau 
foarte buni organizatori care au reuşit să 
realizeze turneul unui  teatru. Aş dori să 
menţionez în mod special firma .Art-Media" 
din Timişoara, pe doamnele Doina Popa şi 
Lucia Nicoară, care ne-au onorat cu o 
inv itaţie pentru Cântăreaţ a c heală ,  
d â n s e l e  preocupându -se să i n v i te 
spectacole-eveniment ale stagiunii. Recent 
am fost la M i erc u r e a - C i u c ,  u n de 
Inspectoratul Judeţean pentru Cultură a 
făcut tot posibilul ca să ne simţim foarte 
bine. Există, de asemenea, la Cluj, firma 
. Marsha l l "  care ne s po nsorizează 
câteodată, împrumutându·ne camionul. Noi 
dorim să ajungem peste tot unde este sete 
de teatru şi u n d e  e p u b l i c  de l i m bă 
maghiară, dar vrem ca şi spectatorii noştrii 
din C luj să cunoască unele spectacole
eveniment din ţară. Astfel, vreau să aduc 
Phaedra de la Craiova şi Decameronul 
de la Râmnicu-Vâlcea, în regia lui  Silviu 
Purcărete, Richard llr, montat de Mihai 
Măniuţiu, Satyrlcon, pus de V. 1 .  Frunză. 
Consider că publicul obişnuit al acestui 
teatru trebuie să vadă spectacolele de 
excepţie. 

Avem relaţii foarte bune cu teatrul din 
Craiova, avem relaţii foarte bune cu teatrele 
Odeon, Bulandra şi Naţional din Bucureşti. 
Dar ar trebui să se ajungă la un acord care 
să faciliteze aceste schimburi, pentru că 
circulaţia internă a culturii nu trebuie să 
îngheţe. 

3. Am înscris lmpostorul la Festivalul 
.1. L . Caragiale". Eu cred că e un spectacol 
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foarte b u n ,  c u  interpretări  actoriceşt i  
remarcabile. Am participat, de asemenea, la 
festivalurile de la Salu Mare şi Oradea, 
unde plăcerea a fost cu atât mai mare cu 
cât am şi câştiga! premii. 

4. Aceasta este iarăşi o problemă foarte 
importantă: cred că dacă s-a pornit atât de 
frumos cu proiectul "Noroc", ar trebui să fie 
invitate trupe din Marea Britanie. Cum au 
ven i t  la Buc ureşt i  cu The Street of 
Crocodiles, trebuiau aduşi şi aici. Aş dori 
foarte m u l t  ca p u b l i c u l  să vadă ce se 
întâmplă în lume. Ministerul Culturii ar trebui 
să ajute unele teatre să iniţieze contacte cu 
trupe străine.  Am vrut să aduc Doktor 
Faustus de la  Berl i n ,  dar ei  a u  cerut 
200 000 de mărci pentru două zi le.  lată, 
unde artiştii nu trăiesc în condiţii umil itoare . . .  

Tot ce putem face noi  este să invităm 
regizori sau scenog rafi . Astfe l ,  Anatol i  
Vasiliev va realiza un workshop, muzicalul va 
fi pus de Johnny Taylor de la Oxford Stage; 
Adrian Giurgea, care a montat Demonul 
m e s c h i n  la  Teat ru l  O d e o n ,  va face 
Furtuna de Shakespeare, Petre Bokor s-a 
oferit să tegizeze şi el un spectacol .  Însă 
cazarea cetăţ e n i l o r  stră i n i  este foarte 
costisitoare. Dacă am poseda o casă de 
oaspeţi . . .  Noi avem un proiect arhitectonic 
cumpărat de Ministerul Culturii - o clădire 
cu patru etaje, care ar avea o sală studio, 
b i ro u r i ,  g a rso n i e re . Costu l  ei ar fi d e  
aproximativ un miliard d e  lei, dar banii s-ar 
recupera. Deocamdată nu suntem în nici un 
fel de relaţii cu primăria (şi nici n-o să fim), 
iar proiectul se poate realiza numai prin 
mijloace proprii sau cu ajutorul Ministerului 
Culturii. 

5. O p a rte d i n  p u b l i c  e destul  d e  
conservatoare, având preferinţă pentru 
operetă sau genul uşor, dar prin spectacole 
am reuşit să educăm mulţi tineri, care vin în 
număr tot mai mare. Ei ne susţin. Avem o 
sală imensă, care nu se poate umple seară 
de seară, aşa că încercăm un repertoriu cu 
diferite genuri  teatrale;  dar nu vrem să 
coborîm stacheta, să facem lucruri ieftine. 
U n eori  se aşteaptă ca teatrul  să 
îndeplinească alte funcţi i ,  naţionale sau 
pol it ice.  Când se întâmplă aşa, nive l u l  
artistic e foarte scăzut. E u  resping ideea de 
a face altceva decât teatru b u n .  Când 
devine altceva, teatrul îşi pierde dreptul la 
existenţă. 

6. În 1 990, când Ministerul Culturii a 
propus trecerea la un sistem determin<:�t, <:�m 

fost primul teatru care 1-a adoptat : avem 
contracte determinate cu toţi actorii şi cred 
că e un sistHrn fuarte bun, care provoacă o 
ritmicitate, dar pentru a func1iona ar trebui 
s4 t;tim la inceputul  ricl.;Urci �to.giuni  care 
este suma ce se atnr.ii , p P. n t ru n şti ce 

putem promite. Dacă M inisterul Cu ltur i i  
n u meşte d i rect o r i ,  ar trebui  să a ibă o 
încredere totală în ceea ce pr iveşte 
distribuirea acestei sume şi  să o primim 
pentru o stagiune întreagă. Noi aflăm doar 
de pe o lună pe alta ce bani avem. Salariile 
oameni lor de teatru sunt umi l itoare, e o 
ruşine ! Statul ar trebui să aibă grijă de 
aceste instituţi i ,  care sunt cei mai bun i  
ambasado r i ,  avân.d cea mai  mare 
credibilitate. 

UGEN 
HARIZOMENOV, 
directorul 

eatrului de Stat 
din Oradea: 

1 .  Arta comedie i  d e  Eduardo De 
F i l ippo, regia Mihai  Lungeanu ,  Unchiu l  
Vanea d e  A . P .  Cehov,  r e g i a  M i rcea 
Cornişteanu,  Sânziana ' i Pepelea de 
V.  Alecsandr i ,  montat de Anca Brad u ,  
R ă p i rea s a b i n e lor ,  prelucrare d u p ă  
Leonid Andreev, realizată în coproducţie cu 
studenţii Academiei " Luceafărul" . anul IV, 
clasa prof. Constantin Dicu, dânsul fiind şi 
regizorul . Urmează Pro,ti i  sub clar de 
lună de Teodor Mazilu sau Cartea dulcei 
colivărese Ruth de Ioan Bob, dar ambele 
fiind texte speciale, e nevoie de un regizor 
special . În paralel, dezvoltăm, restructurăm 
şi relansăm activitatea d i n  Stud iou l  de 
Teatru, unde vom monta trei spectacole; 
două titluri sunt certe: Scaunele de Eugen 
Ionescu, pus de Emil Gaju, un regizor de la 
C h i ş i n ă u ,  şi J u r n a l u l  u n u i  nebun de 
Gogol, în regia Ancăi Bradu; mai e o piesă, 
pe care nu o pot încă n u m i ,  în regia lu i  
Mircea Cornişteanu .  Intenţionăm să reluăm 
o mai veche iniţiativă - teatrul de poezie, tot 
în cadrul Studioului, şi Teatrul de Cameră 
(teatru lectură) . 

La secţ ia  magh iară pregăt i m :  Zbor 
d e a s u p ra u n u i  c u i b  de c u c i ,  
Pygma lion,  o piesă istorică maghiară, 
Teleky Uszlo de Bard Oscar şi Regele 
cavaler de Bela lstvân şi Rossa Lâszlo, 
Cele trei  porunc i  a l e  căsnic ie i  de 
Szigligetyi Ede şi  o comedie muzicală -
Tigrul in garaj de Garinei şi Giovannini.  

2.  Condiţiile materiale în care suntem 
vârîţi până în gât ne creează probleme dintre 
cele mai mari . Ne limităm, cu sacrific iu l  
im portant al  t rupe i ,  la deplasări-fulger: 
::�IArg�m. jucăm, plecăm. Cu greu Rjungem 
la Arad , Satu Mara, Cluj , Baia Mare. Nu ne 

putem permite luxul unui  turneu la Târgu
Mureş, unde e nevoie şi de cazare. 

3. Ediţ ia trecută a Festivalu lu i  " 1 .  L .  
Caragiale" ne-a luat p e  nepregătite; pentru 
cea care urmează sperăm să avem ceva. 
Organizăm şi noi un festival, care are o 
tradiţie importantă, Festivalul teatrului scurt. 
Pentru ediţia lui jubiliară (ce va avea loc anul 
viitor) sperăm să-I "deturnăm" spre spaţiile 
neconve nţ i o n a l e .  Pentru asta s - a u  
inventariat nişte locuri în oraş, e în curs de 
publicare o broşură în care vor figura toate 
şi cel târziu în luna octombrie aceasta va fi 
trimisă echipelor din ţară. Marele premiu va 
fi o sumă importantă, care să constituie o 
mot ivaţie ser ioasă pentru  o t r u pă ce 
investeşte într-un spectacol desfăşurat în 
spaţiu neconvenţional. 

Am dat un concurs de actori pentru 
reîmprospătarea trupe i ;  din păcate s-a 
prezentat o s ingură actriţă, care însă a 
convins cu prisosinţă comisia. E vorba de 
Roxana lvanciu, proaspătă absolventă a 
Academiei "Luceafărul" ,  clasa prof. Florin 
Zamfirescu. Regret că, în pofida apariţiei de 
anunţuri în "Evenimentul zilei" şi în "România 
l i be ră " ,  nu s-au prezentat mai  m u lţ i  
candidaţi. Intenţionăm să reluăm concursul 
în Bucureşti, unde, scutindu-i pe eventualii 
tineri actori de cheltuielile drumului. trăim cu 
speranţa că vor veni într-un număr mai 
mare. Avem doi regizori angajaţi acum:  o 
tânără absolventă,  Anca Bradu ,  şi pe 
maestrul Mircea Cornişteanu, de a cărui 
co l aborare ne vom b u c u ra t i m p  mai  
îndelungat decât o stagiune; însumând toate 
acestea, sperăm că vom reuşi să dirijăm 
corabia teatrului nostru spre căi pe care am 
mai  naviga! în u r m ă  cu câţiva a n i ,  i a r  
furtunile stârnite d e  acest încărcat program 
să scuture praful de pe pânzele noastre. 

4.  Avem un proiect în fază de "coacere" 
cu teatrul din Eger - Ungaria, care, la rândul 
său, are schimburi profesionale cu Teatrul 
din Passau - Bavaria şi în trei vom încerca 
să concepem un program în care fiecare să 
vină cu personalitatea şi talentul său. Asta, 
în afara relaţi i lor  tradiţionale cu Teatrul 
Csokonay din Debrecen . De asemenea, 
avem un proiect mai mare, în care cele două 
secţi i  ale teat r u l u i  nost r u ,  română ş i  
maghiară,  reunile s u b  regia maestru lu i  
coregraf d e  ta l ie i nternaţională Novâk 
Ferenc, vor realiza un spectacol total, ce va 
c u p r i nde proză, muzică şi dans,  pa u n  
s c e n ariu extras d i n  pove stea C h ir e i  
Ch1rallna Ş I  a lui Godin. Suntem i n  căutarea 
u n u i  sponsor,  această m o n tare pre
supunând cheltuieli foarte mari. 

5. Crerl r.ii nici publicul nu mai ştie spre 
ce înclină. Oradea nu stă nici mai bine, nici 



mai rău decât alte oraşe; există un public 
mai restrâns a l  teatru l u i ,  sperăm să ne 
dovedim inventivitatea pentru a-1 păstra. 
S igur  că avem un program de reclamă 
(televiziunea locală, presă) pe care-I vom 
urmări "câineşte" . Felul în care e structurat 
repertoriul poate vorbi şi el despre nivelul 
publicului.  Este şi o comedie, care însă nu e 
numai comedie - De Filippo; e un clasic -
Cehov; un alt clasic, român - Alecsandri; o 
comedie cu fete tinere şi băieţi frumoşi -
Răpirea sabinelor; plus problemele vieţii 
cotidiene, prezente nu numai în Mazilu, ci şi 
în textul premiat recent Cartea dulcei ... 
Există piese româneşti în proporţie de 30%. 
Program u l  e, rec u n o s c ,  am b i ţ i os -
unsprezece premiere . Suntem două secţii 
care folosim o singură scenă, dar, muncind 
bine, ne vom achita de ele şi nu ne va mai 
rămâne timp pentru bârfe şi .cancanuri". 

6.  Sigur că bani nu sunt; cei care ne vin 
dinspre domnul Văcăroiu . . .  vai de capul lor! 
Încercăm, totuşi, ca, mizând pe iubitorii de 
cultură, de teatru din jurul nostru, din oraş 
sau de a i u r e a ,  să p r i m i m  ajutoarele 
necesare şi suficiente pentru realizarea 
acestu i  program ambiţios. Daţi-ne bani ,  
dacă aveţi nevoie d e  lealrul Nu vrem s ii  ne 
dădir r 1  t..:H::dt:Jit:t, vrt:trn Mi::i. vă alirntmlărn vit>t:tlf:l, 

Eă Vă alin1\m durarilo, 61\ V1\ r1\e;pundom l.:t 
întrebări sau să vă facem să vi le puneţi !  

ERAFIM DUICU, 
i rector generat al 
eatru lu i  Naţ ional 
in Târgu-Mure · 

1 .  La secţia magh iară se vor p u n e :  
Comedia erorilor d e  Shakespeare, Vizita 
bătrânei doamne de Fr. Durrenmatt; apoi 
Balul nebunilor de Leo Birinski; Electra 
maghiară şi Moricz Zsigmont - Fii bun 
până la moarte, un muzical. Acestea sunt 
s i g u re .  Mai există un proiect:  Lulu  de 
Wedekind, Posedal ii de Dostoievski şi 
Fata !ji moartea de Dorfman, dar acestea 
numai dacă vor exista condiţii de muncă şi 
bani. 

La secţia română, l ucruri le sunt mai 
grave pentru că fostul director, d l .  Mihai 
Gingulescu, şi-a dat demisia prin noiembrie, 
a tot aşteptat să i se aprobe şi în timpul ăsta 
nimeni n-a făcut nimic. La întâi septembrie 
ex ista doar un proiect început de anu l  
trecut:  O noapte furtunoasă de 1 .  L .  
C arag i a l e ,  î n  mo ntarea l u i  M i rcea 
Cornişteanu, care este angajat al teatrului 
nostru prin cumul şi a început lucru l .  De 
fapt, 8unl singur la sHe�iH rornHnH, iHr lipsH 
gravă pe care o resimt e a regizorilor, care 
>;'i-au făcut deJa programele lor; pentru a ţi-i  
asigura trebuie să-i contaciBzi de p8 la întâi 

ianuarie al stagiuni i  anterioare, acum toţi 
sunt ocupaţi. Nici nu mi·am închipuit că, 
dându-şi directorul demisia, ceilalţi nu se vor 
preocupa de soarta secţiei . Eu am venit pe 
un teren gol . (DI. Serafim Duicu a fost 
numit director general al Teatrului 
Naţ ional din Târgu-Mure!j la sfâr!jitul 
l u n ii august a.c .  - n . n . )  Vechea 
conducere a trăit în relaţii foarte proaste cu 
Academia de Teatru de a ic i ,  s·au creat 
disensiuni generate de mici orgolii . M-am 
gândit  (şi datorită crizei de regizori) să 
refacem legătura. Există acolo un student la 
regie în anul V, Radu Dobre Basarab, care 
e şi conferenţiar la actorie. Am apelat la el, 
am discutat şi avem încă un proiect pe care 
îl lansăm săptămâna următoare, cu Insula 
de Gellu Naum. În paralel se va lucra la O 
noapte furtunoasă, actorii fiind singura 
specie  d i n  ţara asta care vrea să 
muncească. Prin 10 octombrie sperăm să 
iasă a m be l e  premiere .  D u pă p r i m e l e  
spectacole cu piesa l u i  1 .  L. Caragiale se 
începe lucrul la Delict în Insula caprelor 
de Ugo Betti, în regia lui Kincses Elemer, 
astfel încât, până la mijlocul lui decembrie, 
să avem a treia premieră. De asemenea, 
există un student foarte bun la regie în anul 
IV 1 cu CHrH v r HH U sH rHcHm u n  proiHc : l  
pentru sala Studio. Vom conveni împreună, 
să văd ce aspiraţii are şi el; eu am nişte idei, 

o să le armon izăm .  Sala Studio n-a fost 
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e x p l o atată deloc în u l t i m e le două-trei  
stagiuni de către sec�a română. Dacă până 
la începutul anului viitor apărem cu patru 
premiere, eu mă declar mulţumit. În partea a 
doua a stagiunii am promisiuni că vom face 
ceva cu Theodor Cristian Popescu - fie 
Pat i m a  de s u b  u l m i  d e  O ' N e i l l ,  f i e  
Răceala l u i  Sorescu. Dacă nu,  tot după 
1 ianuarie, vom monta Luptător pe două 
frontu r i  d e  Sorescu,  o d ramă încă 
nejucată, în  regia lui Radu Dobre Basarab -
asta e sigur. 

2. A plecat un spectacol - ,Trupa pe 
butoaie" -, real izat de V . 1 .  Frunză,  l a  
Bucureşti, la deschiderea unui nou post de 
radio, apoi la Festivalul umorului de la Vaslui 
şi la Galaţi. E foarte greu să faci turnee 
astăzi, din cauza cheltuielilor enorme. Secţia 
maghiară are multe deplasări în judeţ şi în 
localităţile l imitrofe - se duc, joacă şi se 
întorc. Chestiunea e să avem ce itinera prin 
ţară. 

3 .  E n o m i n al izat Satyricon d u pă 
Petronius, în regia lui V. 1. Frunză, pentru 
Festivalul " 1 .  L. Caragiale" ,  un spectacol 
grandios. De asemenea, .Trupa pe butoaie" 

a participat la Festivalul de comedie de la 
Galaţi şi la Festivalul umorului de la Vaslui. 

4. E x i stă un p ro iect  cu Teatr u l  
Pygmal ion d in  V i e n a ,  proiect c e  a fost 
concretizat în stagiunea trecută prin faptul 
că un reg izor  de acolo a l ucrat a ic i  
Woyzeck, cu care trupa a ş i  fost la  Viena. 
Urmează să reluăm legătura cu ei. Mai este 
un spectacol de la secţia maghiară, Aripi, 
în montarea lui Theodor Cristian Popescu, 
spectacol sponsorizat de Fundaţia Soros cu 
condiţia unui turneu Bucureşti - Budapesta 
- Zagreb. Vor juca şi la Eger, în Ungaria. De 
asemenea,  avem un proiect cu B e l g i a  
( i n iţ iat iva l e  aparţ i ne) . E v o r b a  d e  
manifestarea Recitation - teatru recital cu 
trei-cinci actori, fără mari pretenţii . Aceasta 
a mai avut loc o dată, aici, şi acum urmează 
să mergem n o i  la e i .  Mă gândesc,  d e  
a s e m e n e a ,  să p rezentăm O noa pte 
fu rtunoasă ş i  un spectacol a l  secţ i e i  
maghiare î n  Ucraina. 

5. Această problemă n-o prea cunosc, 
dar am rugat secretariatul literar să facem o 
anchetă sociologică asupra gustur i lor  
p u b l i c u l u i . Aduc u n  soc io log ,  g â n d i m  
împreună fişa şi stabilim apoi un eşantion 
(500 sau 1 000 de cazuri) şi vedem ce vor 

"" 
s pectatori i ,  pentru a ne adapta ş i  n o i .  

� Deoarece sunt obligat d e  foa"rte puţin timp 
� să mă ocup de acest lucru, nu cunosc încă 
�- starea publicului. Dar, după câte ştiu, lumea 
1D e i nteresată de teatru, de ceea ce i se 

prezintă ş i  reacţionează fie benefic, fie 
refuzând să mai vină - însă acestea sunt 
numai impresii de simplu spectator. 

6 .  Astea-s p roblemele între g i i  ţăr i . 
Teatrul nostru e instituţie bugetară, acum 
am pr imit Hotărîrea G uvern u l u i  pr iv ind 
funcţionarea Ministerului Culturii. Veniturile 
s u nt ceea ce reiese d i n  încasări  (alte 
activităţi nu avem până acum). Dar acestea 
sunt modeste - 1 500 de lei un bilet pentru 
muzical-uri, 1 200 de lei pentru premiere, 
1 000 pentru spectacole obişnuite, 700 de 
l e i  u n  b i let pentru e lev i ,  studenţi  ş i  
pensionari. Există o concurenţă: foarte multă 
lume şi-a pus televiziune prin cablu, care le 
oferă d iverse programe.  E vorba de 
televizor, nu de TVR - aceasta nu face 
c o n c u re n ţ ă .  U n  r e g i z o r  m a r e  d i n  
această ţară n u  montează u n  spectacol 
sub 1 500 000 de lei. Pe de altă parte, au 
şi ei dreptate, deoarece, coborînd prea mult 
stacheta . . .  Omu-ş i  v inde pielea tot mai  
scump. Dacă v i n e  regizorul s ă  monteze o 
piesă, se duce un milion de lei pe cazare şi 
masă. E foarte greu să faci azi tAatru 
deoarece nu ai posibilitatea de a te mişca: 
Toată lumea are dreptate, dar nimeni n-are 
bani .  

august 1 994 
---· A consemnat AZIZA BODEA 

IN 

Nationa lu l  t imiforean 
era să devină rtng 
da box 

Reialart cu iOJia . ,n  concediu , 
Vlallllir JuriiCI, cel ce, potrlvH cret�lnttal 
ule, a tk>t din llaflonalul din Tlllllfolra 
Clltdrali",  a ant surprtza ca, in pret 
_. .......... 11 Ilie d nu mal e 
Cel ce 1-1 MI Wlllll a fast COIIInmtl'llllll 
•IHIIIIIII fllizlr loal Ieremia, alu1111t 
p ietre din teatru iw arml cu ciJiva an i .  
revenea cu  rela�l f i  puteri sporHe, dar 
ain C!l 1 ...". lll pllllul de director 
a l  T. N .  T lm lto.ara ,  s emnati de  
Sorncu. 

Chemat la teatru pentru a preda cirma 
che i le ,  d l .  Jurlscu a refuzat, ceea ce 
ficat pe d l .  Ieremia si Insiste cu fraze 
genul: "vlat 11 imi dai cheile fi 11 1JI 
lucruri le. Na mal 8f11 director". Firi 
ind. Filial d irector general, adept al 
"fapta buni It pedepsefle", nu reCIIDO!!l .. 
oricum schimbarea ,  nu putea si rnt••••••nlll 
cum a foii trldat fi de cine (din Minister 
n .n.) .  

Graba de a prelua conducerea l·a 
probabil pe dl. Ieremia d adune o achlpl 
conduce re a  teatru l u i  ( conta b i l a  fell 
d i rectoru l  economic  f i  I n s pectoru l  
personal) fi si pltrundl in forJI in 
d· lu l  Jurlscu. S·a intocmH un proces 
cu toate lucrurile personale (umbrell, 
f .a .m.d . )  ale fostulu i  director. Lucrurile 
fost adunate intr-un sac. A urmat un 
de actor i , o renuntare la o m onta 
Shakespeare ( ... ..,.,. ,..,. tii• ••m-ll 
d in  cauzl el,  se z ice,  Fa lstafl umbla 
n e b u n  p ri n  C a p lt a l l  d u pl maf lna d· l  
l llescu. (E vorba de acelafl domn Jurlscu 
dillrlbuH de regizorul sirb Duian Mlhllllo,ri� 
in rolul principa l . )  

Cam acnta era contextul in care 
dintre fostul fi actualul director au 
din ce in ce mal incordate. Apogeul a 
atins la o Intrevedere a celor doi, aslstatl 
scenografa Eml l i a  Jlvanov fi de ••• , .••. , .. • 
Duian Mlhallovlt. La un moment 
un sch imb  m a l  d u r  de r ep l i c i ,  V ltut hnl� 
Jurlscu,  mal Iu te  la minie,  s ·a repezit 
flravul Ioan Ieremia spre a-i aplica o 
de dreapta ln 1111 moldav (dcl dl. 
de-acolo se trage). O mini de otel ... ..,Y.a�>J 
cea a lui  Dulan Miballovill, l·a 
elan. Dl. Ieremia a fi� un pas spre 
fi a zis demft:  " d l ! "  . . .  ŞI ar n slguranfl dl.  Jurisc:u daci "IDrfell •lo•"'••lll"l 
nu ar fi Jucat, mlcar de astt dati, rolu l  
,. torta tampon" . . .  
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